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Foreword
The era of martyrdom for the Sikhs started the day Guru Arjan Dev was

martyred. Although there was a variation in excuses with the change of times
yet there was only one reason that the teachings of Guru Nanak had taught the
Sikhs the way to live and this was not liked by the governments of the time. For
the protection of their rights they fought four battles under the leadership of Guru
Hargobind in the first phase and thousands of Sikhs attained martyrdom.

After some respite, the second phase of martyrdom started at the time of
Aurangzeb when he made a plan to bring whole of India under one religion—
Islam. Guru Tegh Bahadur and the Sikhs arrested with him were tortured to
martyrdom. For the defence of faith, Guru Gobind Singh founded the Khalsa on
the 30th March, 1699 A.D. The governments of the times had tried hard to finish
off that Khalsa. They put a price on the heads of the Sikhs. Sikhs were hounded
and killed but could not be finished off. They braved all the adversities but kept
up the independence of life. Those Sikhs captured Lahore in 1765 A.D. where
they were tortured to martyrdom.

The third phase of martyrdom started during British rule when the Sikhs,
besides waging armed as well as non-violent struggle for the freedom of their
country, started movement and agitation to free their religious places of the
misdeeds being committed there. The Sikhs freed their religious places from the
priests and got independence for their country. The purpose of the Khalsa does
not end with the attainment of these victories. Much is to be done to propagate
the teachings of Guru Nanak to the whole world.

S. S. Jagdev



Dating of Sikh History
The readers of Sikh history are sometimes confused about the dates of events

when they find them to vary from book to book in different history books. This
difference is bound to remain as there is no hard and fast rule or method to
convert the dates of Bikarmi calendar to the Gregorian calendar.

Every year Christmas is celebrated on the 25th December but the birthdays
of Sikh Gurus, do not fall on the same dates every year. Even Baisakhi, the
birthday of Khalsa has no fixed date according to English calendar. The reason
of this discrepency is very simple. The history of the Sikhs, written before the
establishment of British rule into India, was in accordance with Bikarmi calendar
which was introduced by Raja Bikaramjit, fifty-six (56) years prior to the birth
of Jesus Christ. Before the introduction of that calendar into India a year was
divided into six seasons and twelve months. The dates of the months were
according to the waxing and waning of the moon. The year started from the second
month of the spring season. The change of the year was set to certain position
of the sun in relation to earth. So there is no leap year in Bikarmi calendar.

The calendar which is used for Christmas was introduced by Julian Ceaser
in 42 B.C. That calendar could not catch up with the seasons. In 1582 A.D.,
Pope Gregory XIII made some changes in the Julian calendar which came to
be called Gregorian calendar. In this calendar February comes to consist of
29 days every fourth year whereas it is of 28 days for the rest of three years.
Gregorian new year starts on the 1st of January while the Bikarmi calendar has
13th or the 14th April as its first day. From 1st January to 13th or 14th April,
the Bikarmi calendar is 56 yeares in advance and for the rest of the year it is
57 years ahead.

Gregorian calendar was officially adopted in Britain on the 13th September
1752 A.D. For the British the first leap year was 1756 A.D., when February was
of 29 days. From Baisakhi of 1699 A.D. to 1756 A.D., there were fourteen leap
years. So Baisakhi of 1699 A.D. is deemed to be on the 30th March, 1699 A.D.,
though there was no Gregorian calendar in use at that time.

When historians translate Indian history from Punjabi to English, they
consult comparative calendars of running years for change of dates from Bikarmi
to Gregorian calendars which are different every year. This has resulted in
confusion and variation in dates.









Bhai Mati Dass and Bhai Sati Dass
Bhai Mati Dass and Bhai Sati Dass both brothers were sons of Bhai Hira

Nand. Their ancestor, Gautam Dass was a resident of village Kariala in Jehlum
district. He was initiated into Sikh faith by Guru Arjan Dev. Pleased at his
services, the Guru had bestowed on him the title of 'Bhai' (brother) which
continues in their family to this day.

Their grandfather, Bhai Praga, had been given command of a 'Jatha' (unit)
by Guru Hargobind in the first battle with the Mughals in 1628 A.D. He died
of deep wounds sustained in that battle. After that, Bhai Hira Nand presented
himself in the service of Guru Har Rai. Before his death in 1657 A.D., he left
Bhai Mati Dass and Bhai Sati Dass, elder of his four sons, to serve the Guru's
institution. In accordance with the command of their father, they started serving
the Guru's institution with heart and soul.

Bhai Mati Dass and Bhai Sati Dass accompanied Guru Har Krishan when
he went to Delhi on invitation from Aurangzeb. After the merger of the Guru into
the Supreme Being on the 30th March, 1664 A.D., both the brothers went to
village Bakala. On the manifestation of Guru Tegh Bahadur, both the brothers
presented themselves in his service. When Dhir Mall could not become the Guru,
he made a fruitless attempt to shoot the Guru in collaboration with Shihan
Masand and his gang. After that he had taken away valuable items from the
Guru's institution to his camp. At that time both the brothers gave all the help
to Makhan Shah to present Dhir Mall and Shihan Masand in bondage before
the Guru.

One day, Durga Mall, the Diwan (chief minister) of Guru's institution
requested the Guru, “Respected Guru ! My body, soul and worldly wealth are
all at your service but it is becoming difficult for me to carry out the duty of Diwan
due to old age. These two nephews are in your service who are trustworthy and
faithful sons. If you deem fit, bestow the elder Mati Dass, the honour to serve
as Diwan and the younger Sati Dass as Wazir (public affair minister).” Accepting
the request of Diwan Durga Mall, the Guru entrusted the service of Diwan to
Bhai Mati Dass and Wazir to Bhai Sati Dass.

In order to bring the whole of India under one faith, Aurangzeb ordered in
1674 A.D., to convert Hindus to Islam by force from the Kashmir side. Before
bowing their heads before the sword of Sher Afgan Khan, the Governor of
Kashmir, the prominent Brahmins of Kashmir led by Pandit Kirpa Ram appeared
before the Guru at Anandpur on the 25th May, 1675 A.D., and explained about
their helplessness. The Guru knew that weak and terrified people do not become
brave by listening to episodes of bravery. Fearless and great leadership is needed
to make them fearless. So the Guru said to them, “Go and tell the Governor that
Guru Tegh Bahadur is our leader. If you convert him to Islam, we shall become



Muslims of our own accord. ” On getting this message, Aurangzeb ordered the
arrest of the Guru. For courting arrest, the Guru started towards Agra from
Anandpur on the 1 lth July, 1675 A.D. At Agra, when the soldiers came to arrest
the Guru, both the brothers came forward to offer themselves for arrest first.

On receipt of the second order from Aurangzeb, the Guru was asked to
embrace Islam. The Guru refused. In order to intimidate the Guru, the qazis
(Islamic magistrates) made a plan to torture to death, the Sikhs arrested with
the Guru before his eyes. They thought that the Guru would embrace Islam out
of fear on seeing the Sikhs murdered. The qazis decreed to cut Bhai Mati Dass
with a saw first of all.

Hearing the order of the qazis, Bhai Mati Dass prayed to the Guru, ”O True
King! bless me so that I may do my duty by sacrificing myself for the glory of
the faith.” After the Guru had blessed him, the qazis asked Bhai Mati Dass,
“Brother, embrace Islam and enjoy the pleasures provided by the government.
Moreover when you die as a Muslim, you will go to heaven where there will be
streams of milk, many kinds of wine to drink and beautiful women to enjoy. If
you do not embrace Islam, your body will be sawn into two.” Bhai Mati Dass
replied, ”I can sacrifice hundreds of such heavens for my faith. I don't need women
nor wine. I see all the happiness in the path of my faith.” After his refusal, the
qazis asked him his last wish, to which he replied, “When I am being cut with
the saw, let my face be towards my mentor so that I may behold my Guru till
my last breath and he may keep on seeing me so that he may be convinced how
happily I reach my last destination.” By the order of the qazis, the executioners
sawed Bhai Mati Dass in two on the 8th November, 1675 A.D., in Chandani
Chowk, Delhi.

On the 10th November, 1675 A.D., the qazis ordered Bhai Sati Dass to be
wrapped in cotton and burnt. Before being wrapped in cotton, the qazis asked
Bhai Sati Dass, “Save your life by embracing Islam and live in pleasure.” Bhai
Sati Dass replied, ‘You cannot understand that my pleasure and happiness lie
only in obeying the command of my Guru. It does not lie in saving this life which
must end one day.” At this reply, the executioners wrapped Bhai Sati Dass in
cotton, poured oil over it and set fire to it. Bhai Sati Dass remained calm while
burning till his last breath and remained true to his resolve.







Bhai Dayal Dass
Bhai Dayal Dass was son of Bhai Mai Dass and younger brother of martyr

Mani Singh. His grandfather, Balu Ram had attained martyrdom while fighting
in Guru Hargobind's first battle of faith against the Mughals. His ancestors
belonged to Alipur near Multan. Bhai Mai Dass came to Kiratpur for an audience
with Guru Har Rai in 1657 A.D. While returning, he left his three elder sons for
service of the Gurus institution. Bhai Dayal Dass was fifteen when he entered
the Guru's institution.

On recommendation from Diwan Durga Mall, Guru Tegh Bahadur made him
minister for domestic affairs. In 1665 A.D., when Guru Tegh Bahadur went to
Assam from Patna, he left him at Patna to look after his family. The birth of(Guru)
Gobind Singh took place under his care and service and he looked after the prince
till he reached Anandpur.

After sending the Kashmiri Brahmins back on the 25th May, 1675 A.D., Guru
Tegh Bahadur decided to go to Agra for courting arrest. Before leaving Anandpur,
he asked his principal devotees to ask for any blessing they had at heart. All
were unanimous in their reply, That we be granted permission to accompany
you to Agra.” Bhai Dayal Dass was also one of those Sikhs who had been arrested
ahead of the Guru.

On the 9th November, 1675 A.D., the qazis ordered that Bhai Dayal Dass
be seated in a cauldron of boiling water. On hearing the ruling, Bhai Dayal Dass
asked leave of the Guru. The Guru said, “Brother, your service has borne fruit
due to which your turn has come before mine. Great are you and blessed is your
devotion. What pleasure can be greater for me than to see my lifelong devotees
sacrificing their lives for the protection of human rights even ahead of me. May
God bless you with success.”

Before putting Bhai Dayal Dass in the cauldron of boiling water, the qazis
said, There is still time. Embrace Islam and save yourself from pains otherwise
you will face greater agony than your companion. You have seen how cruelly he
was sawn.” Bhai Dayal Dass replied, “You could not harass my companion. Did
you notice, how calmly he was meditating on the word of his Guru when he was
being sawn. Having made mockery of bodily pains, he had diffused into the
Supreme Being. Hurry up and let my soul attain unity with the Lord.” On his
reply in the negative, the executioners sat him in the cauldron of boiling water.
He stayed on sitting in the water with an unwavering mind. His flesh separated
from his bones and his soul merged into the Supreme Being.







Bhai Tara Singh
In 1710 A.D., Baba Banda Singh Bahadur abolished landlordism in his

kingdom and made tenants the owners of land. Inspite of the end of ownership
of villages, many headmen did not give up their old habits of arrogance. Sahib
Rai of village Naushehra was one of them who used to set his mares free in other
peoples fields for grazing. Mali Singh and Gurbax Singh of the adjoining village
Bharana requested Sahib Rai, “Please keep your mares in the leash. Roaming
free, they destroy our crops.” Sahib Rai said in an arrogant way of a headman,
”I shall tie them when I cut your hair and make ropes of these for this purpose.”

The Singhs told about this excess of Sahib Rai to Sardar Amar Singh and
Baghel Singh of village Bhusse. They caught hold of his mares, sold them and
donated the money received to the community kitchen of Bhai Tara Singh. Bhai
Tara Singh of village Wan farmed for a living. He lived in the fields where he
had constructed a Gurdwara.

One day, one of Sahib Rai's men told him, “Sardar Baghel Singh who had
stolen your mares has come to the abode of Bhai Tara Singh.” Sahib Rai reached
the dwelling of Bhai Tara Singh with his men and said, “My thief is in your
dwelling. Hand him over to me otherwise I shall take him away after giving shoe-
beating.” Hardly had he uttered these words when a Sikh, standing by, gave him
a few hits with his shoes and said, “It may be some time before you beat but
today have a taste of it yourself.”

After suffering insult at the hands of the Sikhs, Sahib Rai went and petitioned
Zafar Beg, the Commander of Patti. To teach a lesson to the Sikhs, he reached
the abode of Bhai Tara Singh before daybreak with two hundred horsemen. There
was a pitched battle between them and the Sikhs until the sunrise in which
Sardar Baghel Singh attained martyrdom and two nephews of the Commander
were killed. After that, the Commander fled taking away the corpses of his
nephews with him.

The Commander took the corpses of his nephews and showed them to Zakria
Khan, the Governor of Lahore. He gave Momen Khan two thousand horsemen
and said, “Proceed immediately to the abode of Tara Singh and present him dead
or alive before me.” Bhai Tara Singh had got information beforehand that Momen
Khan was coming with an army. He gathered all the Sikhs at the camp and said,
“Whosoever has his life dearer than faith can leave us now.” None of the fifty-
two Sikhs was ready to depart. All the Sikhs took up positions and began to wait
for Momen Khan. At the arrival of the army, both sides started attacking. On
Baisakhi day of 1726 A.D., those fifty-two Sikhs attained martyrdom fighting two
thousand horsemen.







Bhai Haqiqat Rai
Bhai Haqiqat Rai was born at Sialkot in 1724 A.D. His father was Bhai Bhag

Mall Khatri. His maternal grandparents were Sikhs and he was married at a
young age to Durgi the daughter of Sardar Kishan Singh. During Mughal rule,
children used to go to mosques to study Persian from Maulvis (Muslim priests).
Bhai Haqiqat Rai was also learning Persian from a maulvi. He was the only Hindu
while all his other class-mates were Muslims.

One day, the maulvi had gone out. Bhai Haqiqat Rai had a quarrel with a
boy. In order to tease Bhai Haqiqat Rai, he called bad names to mother goddess.
In anger, Bhai Haqiqat Rai called name to Bibi Fatima in retaliation. When the
Muslim boys heard him calling name, all of them gave him a sound thrashing.
He returned home weeping.

In the evening, the Muslim boys got together, went to the maulvi and said,
Today, when we said to Haqiqat Rai that their gods and goddesses are made
of clay and all are false, he said Bibi Fatima to be false and called her names.”
The maulvi said, “Did that infidel call Bibi Fatima names ?” The boys exaggerated
the event and said, “When we said to him that we would complain to the maulvi,
he replied that he was not afraid of him. His maternal uncles and inlaws are
Sikhs. He will get the maulvi eliminated through them.” The maulvi was greatly
enraged on hearing this. He said to the boys, “Call that infidel and bring him
to me.”

At the message from the boys, Bhai Haqiqat Rai and his father went to the
maulvi. As soon as they arrived, the maulvi caught hold of Bhai Haqiqat Rai and
started beating him. The maulvi beat him to unconsciousness but his anger did
not subside. He arrested Bhai Haqiqat Rai and sent him to Amir Beg, the
administrator of Sialkot. The next day the qazi said to Bhai Haqiqat Rai in the
court, “You have hurt the feelings of believers by calling names to Bibi Fatima
for which you should be given severe punishment. For this sin you can be burnt
alive after pouring oil on you. You can be torn apart alive from dogs. But your
sin may be pardoned if you embrace Islam.” Bhai Haqiqat Rai refused to become
a Muslim. By order of Amir Beg, Bhai Haqiqat Rai was hanged feet up from a
tree and beaten but he did not agree to embrace Islam.

Amir Beg sent Bhai Haqiqat Rai to Zakria Khan, the Governor of Lahore.
Mother Goran said to Bhai Haqiqat Rai, “Son! No doubt I shall lose a son by
your death but if you give up your faith I shall be called the mother of a deserter
and faithless son. I pray to God to bestow on you the will to keep your faith even
if you have to sacrifice your life.” When Bhai Haqiqat Rai did not agree to embrace
Islam even after further torture, he was martyred by the orders of the Governor
in January, 1735 A.D.







Bhai Mani Singh
Bhai Mani Singh was born on the 10th March, 1644 A.D., at village Alipur,

district Muzaffargarh. He came for a glimpse of Guru Har Rai to Kiratpur with
his father Mai Dass for the first time and stayed back for service of the Guru's
institution. He was married at fifteen to Bibi Sito, the daughter of Bhai Lakhi
Rai. After the battle of Nadaun of 1690 A.D., Guru Gobind Singh entrusted him
with the service of Diwan. At the time of leaving Anandpur on the night of
December 20-21, 1704 A.D., the Guru entrusted him to take the Guru's consorts
to Delhi. In May, 1705 A.D., at the call of the Guru he reached Talwandi Sabo
where the Guru got him to write the original manuscript of the Holy Granth and
prepare some copies. In 1708 A.D., Mother Sunder Kaur sent him from Delhi
to Amritsar for service of the Harmandir Sahib.

In 1735 A.D., Zakria Khan, the Governor of Lahore, ordered village headmen
and landlords to finish Sikhs of their areas. He also appointed Diwan Lakhpat
Rai, an enemy of the Sikhs, the administrator of Amritsar and Qazi Abdul Razak
as the police chief. One day the Governor asked them, “What is the reason that
no matter what the number of Sikhs we kill more are created ?” The Qazi replied,
“Their Guru had put the elixir of life in the pool at Harmandir Sahib. Whosoever
bathes in that pool, gains eternal life.” Hearing this, the Governor ordered the
filling up of the pool with sand and turned Bhai Mani Singh out from the service
of Harmandir Sahib.

Having been turned out from Harmandir Sahib, Bhai Mani Singh took up
residence at the Sultan Windian's well. One evening Qazi Abdul Razak came to
Bhai Mani Singh and said, “My children are very ill. Medicines of local physicians
and doctors are having no effect. Children wake up with nightmares.” Bhai Mani
Singh went with him to his house. He sprinkled water from the pool of Harmandir
Sahib over the children and said to them, “Be not afraid during the night.” As
the Lord would have it, the children stopped having nightmares. Qazi Abdul
Razak stopped silting up the pool.

With the help of the Qazi, Bhai Mani Singh got permission from the Governor
to allow Sikhs to have free access to Harmandir Sahib for ten days on the occasion
of Diwali of 1737 A.D., on the condition to pay tax of Rupees five thousand and
so he wrote letters to invite the Sikhs. The Governor and Diwan Lakhpat Rai
secretly planned to kill the Sikhs coming for the pilgrimage. Bhai Mani Singh
came to know of their plan in time. He sent messages to Sikhs not to come and
so no fair was held.

The Governor called Bhai Mani Singh to I>ahore and demanded the tax
money. Bhai Mani Singh said, “What for should I pay the money when the fair
was not held ?” Then the Governor asked Bhai Mani Singh to embrace Islam. He
refused. Qazi Abdul Razak ordered that Bhai Mani Singh be cut joint by joint.
On the 14th June, 1738 A.D., he was martyred at Nakhaas Chowk by cutting
him joint by joint.







Bhai Mehtab Singh
In October, 1738 A.D., Qazi Abdul Razak was killed in an encounter with

Singhs. After him the Governor of Lahore appointed Massa Ranghar as the new
Police Chief of Amritsar. Massa Ranghar turned Harmandir Sahib into a dance
hall and started holding his parties there. By his order all the Sikhs of Amritsar
were hounded and killed. After this he began looting and harassing Hindus,
accusing them to be sympathetic with the Sikhs. The house of Tej Ram was looted
on his orders. He went to Bikaner and told a Sikh squad, his tale of woe and
the plight of Harmandir Sahib. The leader of that squad said in the congregation,
“Is there a Singh who will cut and bring Massa Ranghar's head here ?” Bhai Sukha
Singh and Bhai Mehtab Singh came forward for this service. After prayer to the
Guru, they set out for Amritsar. They reached Damdama Sahib by evening.

On the next morning before starting from Damdama Sahib, they disguised
themselves as Muslims of Patti and filled two sacks with the pieces of broken
earthenwares and loaded them on the backs of their horses. Entering Harmandir
Sahib, they tethered their horses to the berry tree and went inside with the sacks
on their shoulders. They saw that Massa Ranghar was sitting on a bed smoking
hubble bubble, prostitutes were dancing and wine was flowing freely. They placed
the sacks under the bed and said, “We have come to pay the revenue.' When
Massa Ranghar bent to feel the sacks, one Singh cut his head in a flash and
put in a sack after emptying it of the potsherds. The other Singh made short
work of the company of Massa Ranghar. Having finished their work with the speed
of lightning, the Singhs mounted their horses and were out of sight in no time.
By evening both the Singhs reached Damdama Sahib. The next day they
presented Massa Ranghar's head on a spear to their leader at Budha Johar.

Aqil Dass Jandialia, the government informer told the Governor, “Sukha
Singh and Mehtab Singh are the persons who have taken away Massa Ranghar's
head. They are living in Bikaner. Sukha Singh is not married. Mehtab Singh's
wife and his seven years old son, Rai Singh are living at Mirankot whom he has
left in the care of Natha Khehra, the headman of the village before going.” Hearing
this, the Governor said to the Commander Nur Din, Take your army to Mirankot
immediately and bring Mehtab Singh here. If he is not there, bring his son with
you.” At the demand of the Commander, Natha Khehra did not hand over Rai
Singh to him but preferred to fight to save his friend's son. During the skirmish,
Rai Singh was badly wounded but recovered. Natha Khehra and his son attained
martyrdom. I^ater on Rai Singh's son Bhai Rattan Singh wrote Panth Parkash.
When in 1745 A.D., Bhai Mehtab Singh came to Mirankot, Aqil Dass Jandialia
had him arrested. With the orders of the Governor of Lahore, he was tortured
and martyred in June, 1745 A.D.







Bhai Bota Singh and Bhai Garja Singh
After the death of Qazi Abdul Razak and Mufti Abdul Rehman at the hands

of the Singhs in 1738A.D., Zakria Khan, the Governor of Lahore put Abdul Samad
Khan Yusufi at the head of an army patrol. Wherever that patrol came across
a Singh, they killed him there and then. One day, Abdul Samad Khan fell into
the hands of Nawab Kapoor Singh. He tied him head down, behind a horse and
ran the horse at a gallop which caused his death. After that, the Governor began
rewarding those coming with the heads of Singhs. A large number of Singhs left
Lahore and went to other provinces. The Singhs who did not leave the Lahore
province spent their days hiding in the bushes. Among those were Bhai Bota
Singh Sandhu of village Bharana and Bhai Garja Singh Mazhabi, his companion,
who were living in hiding in Tarn Taran area.

One day, while they sat hiding in bushes by the roadside, they heard two
soldiers talking. One was telling the other, “Now, the Singhs spend their time
hiding in bushes for fear of death.” Perhaps he had seen the Singhs sitting. The
other one said, “One who passes his days hiding in the bushes like a jackal cannot
be a Singh (lion).” The Singhs could not tolerate this insult. They came out of
the hiding and killed both the soldiers. After that, both the Singhs posted
themselves on a bridge near Noordin's inn on Tarn Taran to Lahore road. They
started collecting bridge tolls at the rate of one Anna1 for a cart and one 'Paisa'
for a donkey crossing that bridge. Everyone using the bridge paid the toll-tax
without any argument. When sometime had passed with the establishment of
Sikh rule over the bridge, they wrote a letter to the Governor, “Beta writes in
this letter : He has a staff in his hand. He has imposed a toll of one anna on
each cart and one paisa on each donkey. Tell brother's wife Khano that Bota
Singh says this.”

On receiving the letter, the Governor sent Jalal Din with one hundred soldiers
to arrest and bring the Singhs with him. Jalal Din came to the bridge and said
to the Singhs, “There are only two of you while I have one hundred soldiers with
me. You have only clubs while we are armed with swords. You cannot face us
in a battle. As such, it is better that you surrender.” The Singhs replied, “Select
four of youi soldiers and send them to fight us. Then you will see our hands
wielding the clubs.” At this challenge of the Singhs the Commander sent four
soldiers. In the twinkling of an eye, the corpses of the soldiers lay writhing on
the ground. When no one came forward to face the Singhs again, the Commander
ordered all to attack them together. The two Singhs attained martyrdom fighting
one hundred men in 1739 A.D.







Bhai Taru Singh
Bhai Taru Singh lived with his mother and younger sister at village Pahoola

and did farming for his living. His father had died while he was still young. It
had become a part of his life to speak with love, serve everyone who came to
him and help those in need.

One day, Rahim Bakhsh, a Muslim fisherman stayed at his house to spend
the night. Before going to bed, he talked to Bhai Taru Singh, “The Commander
of Patti had forcibly taken away my daughter, when I complained to the Governor
about him, he got me thrown out of the court. Nobody listens to the complaints
of the poor in this regime.” Bhai Taru Singh said to him, “Your complaint has
not been listened by the Governor but it has been heard in the house of Guru
Nanak. Your daughter will reach you in a few days.”

After some days a squad of Singhs passing that way, met Bhai Taru Singh.
Bhai Taru Singh told them about the trouble of Rahim Bakhsh. That squad raided
Patti and returned his daughter to him. The Commander of Patti was killed in
that raid. Khushala, the headman of village Pahoola, informed Zakria Khan, the
Governor, the secret behind this happening. The Governor sent soldiers to arrest
Bhai Taru Singh. Bhai Taru Singh said to the soldiers who had come to arrest
him, “You have come to take me away on the orders of your master. I, bound
by the orders of my Master, cannot let you go without meals.” The soldiers acceded
to his request and after taking meals, arrested him and presented him before
the Governor.

Hoping that Bhai Taru Singh will help in arresting other Singhs if he
embraces Islam, the Governor said to him, “All your sins can be pardoned if you
become a Muslim and cut and give me those long hair of yours so that I may
make a string of them for weaving my bed.” Bhai Taru Singh said, ”I shall keep
my faith with these hair and you shall be controlled by my shoes and with these
you will die.” The Governor was beside himself with rage on hearing this. He got
Bhai Taru Singh mounted on rotating wheels of torture and then from a cobbler
got his scalp removed so that hair may not grow again. After that he got him
thrown in a ditch.

In the evening the Governor could not pass urine. When the efforts of the
physicians failed, the Governor sent Bhai Subeg Singh to seek pardon from Bhai
Taru Singh. He sent him to the leader of Dal Khalsa. The leader said, “The
Governor can pass urine if he is hit on the head with the shoe of Bhai Taru Singh
but he will die before Bhai Taru Singh. The words of the Singh must be fulfilled.”
When the Governor took the shoe of Bhai Taru Singh and hit his head with it,
he was able to urinate. After surviving for 22 days with the help of that shoe,
the Governor died on the 1st July, 1745 A.D. Bhai Taru Singh gave up this mortal
body after hearing about the death of the Governor.







Bhai Subeg Singh and Bhai Shahbaz Singh
Bhai Subeg Singh was resident of village Jumber district Lahore. He was

well educated and scholar of Persian. He was working as a government contractor
at Lahore. He mediated between the government and the Sikhs in 1733 A.D.,
when the Dal Khalsa was given an estate. During 1745 A.D., when the Governor
Zakria Khan could not pass urine, Bhai Subeg Singh was sent by him to the
Dal Khalsa. As advised by the leader, the Governor had kept on passing urine
when hit on the head with the shoe of Bhai Taru Singh.

After the death of Zakria Khan on the 1st July, 1745 A.D., his son, Yahiya
Khan became the Governor of Lahore. To avenge the death of his brother Jaspat
Rai, who had died in an encounter with the Singhs near Eminabad in January,
1746 A.D., Diwan Lakhpat Rai said to the new Governor, “Subeg Singh is in
league with the Singhs. Your father had to hit himself on the head with a Singh's
shoe at his bidding which caused his death. He should be punished for that
crime.”

The Governor ordered Bhai Subeg Singh to become a Muslim and spy on
the Singhs. Eighteen year old son of Bhai Subeg Singh, Shahbaz Singh, studied
Persian from a maulvi. When the maulvi came to know of the arrest of Bhai Subeg
Singh, he asked Bhai Shahbaz Singh to embrace Islam so that he may marry
his daughter to him as he was handsome and genius. Bhai Shahbaz Singh refused
his offer. The maulvi asked the Governor and had him arrested also. The qazi
said to them, “If both of you embrace Islam, you will be pardoned.” At their refusal
both of them were mounted on rotating wheels in sight of each other so that they
might embrace Islam seeing each other suffering. But they did not forsake their
faith although both became unconscious due to excessive loss of blood.

Next day, the qazi said to Bhai Shahbaz Singh, “Son ! your father has been
executed. I can ward off your death if you become a Muslim even now.” Bhai
Shahbaz Singh replied, “Death cannot be put off. It must come one day.” The
qazi sent the son away, called for the father and said to him, “Your son has agreed
to embrace Islam and you should also consent to do so.” Bhai Subeg Singh said,
”I cannot give up my faith at any cost.” The qazi again brought the father and
son face to face. He again asked both of them to come to the fold of Islam. On
their refusal, the qazi ordered both of them to be killed. On the 10th March,
1746 A.D., the executioners beheaded both of them. It was on that day that
Diwan Lakhpat Rai had got together the Sikhs of Lahore and handed them over
to the scavengers of the city for slaughter in order to exterminate Sikhs. The
prominent Hindus of the city pleaded with the Diwan, not to murder innocent
Sikhs. He replied, “If God Himself comes and forbids me, I shall not stop.”







The Lesser Holocaust
In order to avenge the death of his brother, Diwan Lakhpat Rai had got all

the Sikhs of Lahore executed by the scavengers on the 10th March, 1746 A.D.
After that he marched with an army of fifty thousand and the artillery to wipe
out the Sikhs. In those days, about fifteen thousand Sikhs had taken shelter
in the marshes of river Ravi near the pool of Kahnuwan. The forces of Lakhpat
Rai besieged the marshes and began pounding the area with cannons from
outside. Finding themselves helpless against guns of the royal army, the Sikhs
headed for the hills. The army moved in pursuit. The rations, the Sikhs had,
were finished. Whenever they found an opportunity, the Sikhs robbed the army
and went away.

One evening the Sikhs came out of the bushes and attacked the army but
when the army went after them, they retreated a long way back. The army thought
that the Sikhs had gone away. The detachment of the army went to sleep
worrilessly. The Sikhs returned, took hold of the horses, rations and weapons
of the detachment and returned to take shelter in the bushes again. The soldiers
did not dare to enter the thick growth of reed because the Sikhs did not let anyone
return who went in. The next morning, when Lakhpat Rai came to know about
the raid of the Sikhs and stealing of horses, he got the reed set on fire. The Sikhs
crossed the river Ravi and started for Parol and Kathua. The Sikhs were of the
view that the Hindu population of the hills would give them shelter but the hill
people welcomed them with bullets and stones. They had also received the order
of Diwan Lakhpat Rai, “Whosoever gives shelter to the Sikhs will meet the same
fate as that of the Sikhs.”

The Sikh leaders decided, “Come what may, the Sikhs on foot should climb
the hills and the horsemen should cut through the army and march towards
Lahore.” The hill people could not stop the Sikhs for long. The Sikhs fought their
way to Kulu and Mandi and reached Kiratpur in six months. After the Sikhs on
foot had climbed the hills, the horsemen fell upon the royal Army. In this
confusion, one leg of Sardar Sukha Singh was broken by a cannon shell.
Harbhajan Rai, son of Lakhpat Rai and Nahar Khan, son of Yahiya Khan were
killed. Piercing the army, the Sikhs started towards Lahore. They crossed the
river Ravi with the help of rafts made of reeds and grass and returned to Majha.
Ram Randhawa tried to block the way of the Sikhs but did not succeed. When
the Sikhs crossed river Beas at Sri Hargobindpur, they had to face the forces
of Adina Beg. Giving them a taste of battle the Sikhs crossed river Sutlej from
the ferry bank at Aliwal and heaved a sigh of relief after entering Malwa in June,
1746 A.D. In this lesser holocaust of two and a half months, seven thousand
Sikhs attained martyrdom fighting while Lakhpat Rai took three thousand as
prisoners to Lahore with him where he tortured them to martyrdom.







Barbarity by Mir Mannu
Mir Mannu became the new Governor of Lahore and Multan on the 9th April,

1748 A.D. He appointed Kaura Mall as his new Diwan. After setting right the
administration of his province, he deployed army patrol to finish the Sikhs of
his province. The Sikhs left his territory and moved to other states. Sardar Jassa
Singh Ramgarhia and his squad joined the army of the Commander of Jalandhar.
The Sikhs gathered at Amritsar on the occasion of Diwali in 1748 A.D. When
Mir Mannu came to know of the gathering of Sikhs, he sent his general with an
army to blockade Amritsar and sent words to the Commander of Jalandhar, Adina
Beg to take his army to help his general in finishing the Sikhs. Five hundred
Singhs took shelter in the fort of Ram Rauni and the rest moved to the forests.
The combined forces of Lahore and Jalandhar surrounded the fort. The Singhs
inside the fort did not surrender even after two months of siege. Sardar Jassa
Singh Ramgarhia was in the army who was in siege of the fort, with his squad.
One day he deserted the royal army and joined the Singhs inside the fort with
his squad. The Commander of Jalandhar felt the departure of the Singhs in this
manner very much but could do nothing. Hearing the news of the second invasion
of Abdali, Mir Mannu made peace with the Sikhs and sanctioned an estate in
Patti area for their livelihood.

During the third invasion of Abdali, one day in December, 1751 A.D., when
the party of Sardar Sukha Singh's squad was returning to his camp in the evening
after a fight with a detachment of Abdali's troops, the artillery of Lahore made
the party a target of their gun-shells. The army of the Dal Khalsa left the company
of Mir Mannu after this mishap. The Commander of Jalandhar got Diwan Kaura
Mall murdered at the hands of a Pathan on the 6th March, 1752 A.D., that
resulted Mir Mannu's defeat in the battle. Mir Mannu held the desertion of the
Dal Khalsa responsible for his defeat. He again planned to finish the Sikhs of
his province.

Mir Mannu confiscated the estate of the Sikhs and deployed army patrols
to eliminate them. He announced a reward of rupees ten for the person who
brought a Singh's head. He also began to reward the informers for giving the
whereabout of Singhs and their families. People in greed were getting Singhs and
their families arrested. They were brought to Lahore where Singhs were beheaded
and their families were put in jails. Every woman was given forty pounds of grain
to grind. A very heavy stone was placed on the chest of one who could not grind.
Their children were transfixed on javelins before their very eyes. Their children
were cut into pieces and garlands of those pieces were put around their mothers'
necks. They were given a quarter of a chapati to eat and a bowl of water in the
whole day. Bowing to the will of God, those tolerated it all. On the 4th November,
1753 A.D., Mir Mannu died. After his death, Singhs set the prisoners free and
took them away.







Baba Deep Singh
Baba Deep Singh was born on the 20th January, 1682 A.D., in village

Pahuwind district Amritsar and his father's name was Bhai Bhagtu. He went to
Anandpur on the Vaisakhi of 1700 A.D., where after obtaining baptism, he started
learning weaponry and riding from the Sikhs. From Bhai Mani Singh he began
learning reading and writing Gurmukhi and interpretation of the Guru's word.
After spending two years at the Gurus institution, he returned to his village in
1703 A.D., got married and started living there. He went to Guru Gobind Singh
at Talwandi Sabo in 1705 A.D., where he helped Bhai Mani Singh in making
copies of Guru Granth Sahib. After the Guna left for Delhi, he took up the service
of looking after Gurdwara Damdama Sahib.

In 1709 A.D., he joined Baba Banda Singh Bahadur in chastising the tyrants
of Sadhaura and Sirhind. In 1733 A.D., Nawab Kapoor Singh appointed him a
leader of one squad. On Vaisakhi day of 1748 A.D., when Dal Khalsa was
reorganised into twelve Misls, he was entrusted with the leadership of Shaheedan
Misl. In April 1757 A.D., Abdali, during his fourth invasion was returning to Kabul
from Delhi with precious booty and young men and women as captives, Singhs
made a plan to rob him of the valuables and set the prisoners free. The squad of
Baba Deep Singh was deployed near Kurukshetra. His squad freed a large number
of prisoners and lightened the burden of valuables of Abdali considerably. While
departing from Lahore, Abdali appointed his son Taimur Shah, the Governor of
Lahore and told him, Try to finish the Sikhs. ” In accordance with his orders,
Taimur Shah started demolishing Gurdwaras and filling the holy pools with debris.

When Baba Deep Singh came to know of the demolition of Harmandir Sahib,
he narrated it to the congregation of Damdama Sahib and said, “Diwali will be
celebrated at Amritsar this year.” Five hundred Singhs came forward to go with
him. Baba Deep Singh offered prayer before starting for Amritsar, “My head may
fall at Harmandir Sahib.” By the time the squad reached Tarn Taran, the number
of Singhs going with Baba Deep Singh reached five thousand.

At the news of the approach of the Singhs, the Governor of Lahore sent his
general with an army of twenty thousand to face them. His army took up positions
six miles North of Amritsar and waited for the Singhs there. Both the armies
clashed near Gohalwar on the 11th November, 1757 A.D. Fighting bravely the
Singhs pushed the army back and reached village Chabba where General Attai
Khan came forward and inflicted a blow on Baba Deep Singh which made his
neck lean to one side. A Sikh reminded him, “You had resolved to reach the
periphery of the pool.” On hearing the talk of the Sikh, he supported his head
with his left hand and removing the enemies from his way with the strokes of
his double-edged sword with his right hand, reached the periphery of Harmandir
Sahib where he breathed his last. The Singhs celebrated the Diwali of 1757 A.D.,
in Harmandir Sahib.







The Greater Holocaust
Ahmad Shah Abdali during his fifth invasion defeated Marathas in the battle

of Panipat on the 13th January, 1761A.D., and plundered Delhi at will. He started
back on 22nd March, 1761 A.D., with his booty and thousands of young men
and women as captives. When he crossed river Sutlej in April 176! A.D., the
Singhs started looting him and setting the prisoners free and sending them back
to their homes. After reaching Lahore, Abdali sent army to arrest the Singhs but
there was no success. Abdali left Lahore for Kabul in May 1761 A.D. The Singhs
again started looting him and freeing the captives. Before he reached river Attak,
the Singhs were able to free all the captives and snatch much of the booty.

On their way back from river Attak, the Singhs looted Gujrat, Sialkot, Sirhind
and Malerkotla turn by turn. All the Sikh chiefs met at Amritsar on the occasion
of Diwali on the 22nd October, 1761A.D. They passed a resolution and besieged
Lahore under the leadership of Sardar Jassa Singh Ahluwalia. Governor Ubaid
Khan took shelter in the fort. The Singhs occupied the city. Aqil Dass of Jandiala,
an enemy of the Sikhs, sent his horseman to Abdali with a request for attack.
For the purpose of leaving their families in safe area before the arrival of Abdali,
the Sikhs proceeded with them towards Malwa.

Getting the message of Aqil Dass, Abdali reached Lahore on the 3rd
February, 1762 A.D. He sent messages to the Commanders of Sirhind and
Malerkotla to block the passage of the Sikhs. On the 5th February, Abdali
mounted an attack on the Sikhs near village Kup. The Commander of Sirhind,
Kasam Khan blocked the passage of the Sikhs. When the Sikhs gave a befitting
reply, he ran towards Malerkotla. The Sikhs had hardly advanced three miles
when Jain Khan, the Governor of Sirhind and Shah Wali Khan came forward.
With that raid, the Sikhs were uprooted. Their wall of safety around the families
was broken due to which a large number of families were killed. Inspite of these
losses, the Singhs did not lose courage. They continued to march towards Barnala
with the caravan. By evening, they reached village Kutabe Bahmani, there the
Sikhs started to quench their thirst from the pool. When the army tried to reach
the pool to drink water, the Singhs stood in their way. They did not allow the
army to pass until the whole of the caravan had quenched their thirst and moved
forward. After the Sikhs had gone, the army was able to reach the pool. During
the time, Abdali's army was drinking water from the pool, the Sikhs had gone
far away. Due to the night-fall, Abdali abandoned to pursue the Sikhs. Moving
ahead even during the night, the Sikhs went towards Kotkapura and Faridkot.

In this greater holocaust, ten to twelve thousand Singhs attained martyrdom
and about twenty thousand women and children were murdered. Every Singh
had suffered some injury that day.







Baba Ram Singh Namdhari
Baba Ram Singh was born at village Bhaini Raiyan, district Ludhiana on

the 3rd February, 1816A.D. His father Bhai Jassa Singh, was a carpenter. His
brother-in-law, Sardar Kabul Singh was a gunner in the artillery of Maharaja
Ranjit Singh. In 1837 A.D., he took Baba Ram Singh with him to Lahore and
got him recruited in the regiment of Kanwar Naunihal Singh. On the 18th
December, 1845 A.D., the Sikh army suffered a defeat in the battle at Mudki
due to mean settlement of some Sikh Generals with the British. Baba Ram Singh
could not bear the defeat of the Sikh army in this manner. He left the service
of the army at Mudki and came straight to his village Bhaini.

On arrival at his village, Baba Ram Singh started preaching, “Worship of
one Eternal Being, giving up worship of the dead, keeping off the intoxicants,
giving up meat, minimum expenditure on marriages and widow remarriage etc.”
He used to say, ”I am only a messenger or a reporter and not a guru.” His followers
started calling themselves ‘Namdharis’. Baba Ram Singh was a supporter of
reform of the 'Mahants' and priests of the gurdwaras as a result of which they
were against him. Every year, on the occasion of Diwali or Baìsakhi fairs he used
to go to Amritsar and put his views before the congregation. The number of his
audience used to touch twenty thousand. He started a movement in 1848 A.D.,
to force the British to leave India. He called upon his followers to boycott foreign
goods and Government departments due to which people stopped buying
imported cloth, gave up taking their disputes to courts and started deciding these
in villages.

The boycott movement of Baba Ram Singh had great effect on the work of
the Government. In 1863 A.D., the Government set up a police post at his village
Bhaini. Cow-slaughter was banned in Amritsar during the Sikh rule. In 1870
A.D., somebody spread a false rumour in Amritsar that the Government was
about to give permission to the butchers to slaughter cows in the holy city of
the Guru. On the 14th June, 1870 A.D., a group of Namdharis beheaded four
butchers at Amritsar. Four Namdharis were hanged and two were imprisoned
for life for that crime. On the 15th July, 1872 A.D., some Namdharis had a quarrel
with the butchers of Malaud and Malerkotla over cow-slaughter in which ten
people were killed and seventeen were injured. The Deputy Commissioner of
Ludhiana, Mr. Cown pronounced death sentence on sixty-eight Namdharis.
Forty-nine of them were blown by cannon fire and ninteen were hanged. Baba
Ram Singh was exiled to Burma. He went to his heavenly abode on the 29th
November, 1885 A.D., in jail of Margee Island. Although the Government crushed
the Namdhari Movement, yet they could not extinguish the light of freedom lit
by Baba Ram Singh.









Sardar Kartar Singh Sarabha
Sardar Kartar Singh Sarabha was born at village Sarabha in Ludhiana

district in 1896 A.D. His father's name was Sardar Mangal Singh. He passed
his Matriculation examination from Orissa where ne lived with his relatives. When
he was fifteen, his parents put him on board a ship for America to work there.
That ship landed at the American port of San Francisco in January 1912A.D.
The American immigration officer put Indian immigrants through rigorous
questioning while people of other countries were allowed to pass after slight check
up. Sardar Kartar Singh asked one passenger about this type of behaviour. He
told him, “Indians are the citizens of a slave country. As such, they are being
treated badly.” This incident had a great effect on Sardar Kartar Singh.

In 1914 A.D., two million Indians worked as watchmen or labourers in
foreign countries. Out of them eight thousand lived in America and Canada.
Ninety percent of those working abroad were soldiers who had fought for the
consolidation of British rule or extending the boundaries of their empire. Sardar
Kartar Singh took up the work of plucking fruit in orchards. He talked to other
Indians about getting the country freed. On the 21st April, 1913 A.D., Indians
assembled and formed the Gadar Party (revolution party). The aim of Gadar Party
was to get rid of the slavery of the British by means of an armed struggle and
set up a national democratic Government. Their slogan was, “Put at stake
everything for the freedom of the country.” On the 1st November, 1913A.D., the
Gadar Party started taking out a paper named 'Gadar' which was published in
Punjabi, Hindi, Urdu, Bengali, Gujrati and Pushto languages. Sardar Kartar
Singh did all the work of that paper.

This paper was sent to Indians living in all the countries of the world. The
purpose of this paper was to unmask the truth about the British rule to the
Indians, impart military training and explain in detail the methods of making
and use of weapons and bombs. There were articles and poems which inspired
the youth to die for the freedom of the country such as this one from
‘Revolutionary war’:

No purpose will be solved without martyrdom,
It is imperative to die in the war.
Charge with the roar of lions.
It is not for lions to run away in adversity.
Being a lion, do not act like a jackal.
War of Independence is raging, be not afraid.
One who runs away from battlefield is a cowar¢*
It is not for the brave to run away in adversity.
The brave knows no retreat, earn the honour of bravery.
Say with a roar, I bow to the Motherland.



This paper filled the minds of Indians living even abroad with the spirit of
independence. Sardar Kartar Singh was given training of pilot by Bhai Udham
Singh Kasel in the farm of Baba Jwala Singh. In one year, the Gadar Party became
very famous through its organ The Gadar' and it consisted of all—Hindus, Sikhs
and Muslims.

The first world war started in 1914A.D. The British got entangled in that
war. Thinking it to be a good opportunity, the leaders of the Gadar Party
published decision of declaration of war against the British in the issue of ‘The
Gadar'dated the 5th August, 1914 A.D. Thousands of copies of that paper were
distributed among armed forces, villages and cities. Sardar Kartar Singh reached
India via Colombo on the 15th September, 1914 A.D. A large number of leaders
of the Gadar Party were arrested by the Government at the ports. Inspite of these
arrests, a meeting was held by the members of Gadar Party at Ladhowal near
Ludhiana in which it was decided to commit robberies in the houses of the rich
to meet the requirement of finance for armed action. Sardar Waryam Singh and
Bhai Ram Rakha were killed in a bomb blast in one such raid.

After the arrival of Sri Ras Bihari Bose at Amritsar on the 25th January,
1915A.D., it was decided in a meeting on the 12th February that the uprising
should be started on the 21st February. It was planned that after capturing the
cantonments of Mian Mir and Ferozepur, mutiny should be engineered in Meerut
Cantt and Delhi. Kirpal Singh, police informer in the ranks of the Gadar Party,
got a large number of Gadar Party members arrested on the 19th February and
informed the Government of the planned revolt of the 21st February. The
Government disarmed the native soldiers due to which the plan of the revolt came
to a naught.

On the 2nd March, 1915 A.D., Risaldar Ganda Singh got Sardar Kartar
Singh, Harman Singh Tundilat and Sardar Jagat Singh arrested from Chakk No.
5, district Layalpur. Judgement in respect of sixty-three arrested Gadarites was
pronounced on the 13th September, 1915 A.D., in Central Jail, Lahore. In this
first Lahore conspiracy case of 1914-15 A.D., twenty-four Gadarites were
sentenced to death. Sardar Kartar Singh was one of them. He stated in his
deposition, ”I am a member of the Gadar Party. We had jointly planned a rebellion.
I have taken part in many robberies. I wish that I may be sentenced to death
and not life imprisonment so that after re-birth, I may endeavour to get rid of
the slavery of the Whites. If I am re-born as a female, I shall bear lion-hearted
sons and engage them in blowing to bits the British rulers.” The court observed,
“Kartar Singh is most dangerous of all the rebels. He is very proud of his crimes
committed by him. He does not deserve mercy. He should be sentenced to death.”
Sardar Kartar Singh was hanged in the Central Jail of Lahore on 16th November,
1915 A.D., when he was only eighteen.







Happening at Tarn Taran
A religious gathering was held at Akal Takht, Amritsar on the I5th-16th

November, 1920 A.D. In this a committee of one hundred and seventy-five
members was formed which was named Shiromani Gurdwara Parbandhak
Committee. This was a religious organisation with the aim of reform in Gurdwara
management and uplift of the religious moral and cultural level of the Sikhs. As
such, the Committee was taking the management of the Gurdwaras in their
hands.

The Committee of the Sikhs was in control of management of Sri Darbar
Sahib, Amritsar since the 13th October, 1920 A.D. The management of
Gurdwara, Tarn Taran fell under Sri Darbar Sahib but the priests had become
self-willed being far away from Amritsar. They divided the income of the
Gurdwara among themselves. Many of those priests had become extreme
alcoholics and drug addicts. They used to say openly, “Gurdwara is our shop.
One may come if he wishes and anybody who does not like may not come.”

In the full congregation at Akal Takht on the 24th January, 1921 A.D., a
lady said, “The priests of Gurdwara Tarn Taran threw my son into the pool after
tieing a stone round his neck and teased and molested my daughter inside the
Gurdwara.” Hearing this, the Committee decided to take the management of
Gurdwara, Tarn Taran into their hands.

On the 25th January, 1921 A.D., Bhai Teja Singh Bhuchar with a squad
of forty Singhs reached Gurdwara Tarn Taran at 8 a.m. After reciting Gurus word
for two hours in the Gurdwara, the squad told the priests the purpose of the
Committee. A meeting took place between the Singhs of the squad and the priests
at 4 p.m. in which the Singhs placed before them five conditions. At 8.30 p.m.,
a priest came and informed the squad, “All the priests are ready to accept the
conditions of the Committee. Let some prominent persons of the squad come
inside the Gurdwara and get their signatures on them.”

Bhai Sharan Singh and some other Singhs went inside Darbar Sahib (court
hall). Brickbats started raining on the Singhs sitting in the congregation from
an adjoining house. Intoxicated priests attacked the Singhs who had gone inside
with choppers and clubs. The Singhs remained calm. The priests put out the
lamps inside the Gurdwara and put curtains on the doors so that the happenings
inside may not be seen from outside. Out of the Singhs who had gone inside,
seventeen were injured. Bhai Hazara Singh of Aladinpur, district Amritsar and
Bhai Hukam Singh of Wasaoo Kot, district Gurdaspur attained martyrdom. They
were the first martyrs of the Gurdwara Reform Movement. On arrival of more
squads on 26th January, the priests handed over the management of the
Gurdwara to the Parbandhak Committee.









Happening at Nankana Sahib
In October 1920 A.D., a congregation was held at Dharowal, district

Shekhupura for reform in Gurdwara Nankana Sahib in which the leaders
revealed to the gathering of devotees, the misdeeds being committed inside the
Gurdwara. It was unanimously resolved that the Mahant be asked to mend his
ways. When Mahant Narain Dass was asked to reform himself, he started making
preparations to oppose the Panth (Sikh community) instead. He did not feel it
necessary to pay heed to the suggestions of the Committee. He was the owner
of the estate attached to the Gurdwara with an income of one hundred thousand
rupees besides the offerings of the Gurdwara.

The Mahant recruited hooligans and rogues as paid employees to oppose
the Sikhs. With the help of the Government, he collected from Lahore, guns,
pistols and other arms and ammunition. He brought and stored fourteen tins
of paraffin. He got the Gurdwara gate strengthened and got holes made in it so
that bullets could be fired through them. The Government was using every
available weapon to make the Akali movement of Gurdwaras reform, a failure.
Mahant Narain Dass was one of those weapons in the hands of the Government
and the Government wanted to make full use of him. As such, Mr. King, the
Commissioner of Lahore was extending every kind of help to the Mahant and
had promised him help in the future as well. The Mahant was dancing like a
puppet in the hands of the Government.

In the meeting of the Parbandhak Committee at Khara Sauda on the
17th February, 1921A.D., was decided that two jathas (squads) one led by Bhai
Lachhman Singh and the other by Bhai Kartar Singh Jhabbar should meet at
Chander Kot on the 19th February. From there they were to reach Nankana Sahib
early in the morning of the 20th February to talk to the Mahant. Seeing the
preparations of the Mahant, the Parbandhak Committee held a meeting in the
office of the'Akali Patrika' (news paper) on the 19th February in which it was
resolved that squads should not be taken to Nankana Sahib on the 20th
February. Bhai Kartar Singh Jhabbar was present in the meeting. He was
informed about the new decision and was told to inform Bhai Lachhman Singh
and he took the responsibility to do so.

In accordance with the original programme, Bhai Lachhman Singh reached
Chander Kot on the night of the 19th February with his squad of one hundred
and fifty Singhs. He waited for the squad of Bhai Kartar Singh Jhabbar for some
time but when they did not arrive, Bhai Lachhman Singh said to the Singhs of
his squad, “When we have started for a good cause, we should not waste time.”
All members of the squad agreed. Bhai Lachhman Singh got a promise from the
squad not to strike and remain peaceful come what may. After that the squad
prayed for the success of their nobel resolve. When, after the prayer, the squad



was about to move forward, Bhai Waryam Singh arrived. He showed them the
letter about the new decision of the Committee. Bhai Tehal Singh said, “Dear
Khalsa, we have taken our resolve at the prayer and cannot turn back now. It
is imperative for us to move forward.” The squad as a whole moved forward
following Bhai Tehal Singh.

The squad arrived at Nankana Sahib on 20th February, bathed in the pool
and entered the Gurdwara at 6 a.m. Bhai Lachhman Singh sat in'Taabiya'(behind
Guru Granth Sahib). The squad started singing ‘Asa Di War’ (Ballad from Guru
Granth Sahib). The Mahant had got the news of the squad's arrival at Chander
Kot on the 19th February evening. He had gathered his men at night and briefed
them about their duties. After the squad had sat down, the Mahant signalled
his men to carry out the predetermined plan.

The Mahant's men closed the main gate and started firing from roof tops.
Twenty-five or twenty-six Singhs became martyrs to those bullets in the courtyard
while another sixty or so sitting inside the Darbar Sahib became targets of the
bullets. When the Mahant's men saw no one moving, they came down with swords
and choppers. Any Singh they found breathing was cut to pieces.

At the sound of the gun-fire, Bhai Dalip Singh and Bhai Waryam Singh who
were sitting in the factory of Bhai Uttam Singh, got up and rushed towards the
Gurdwara. When the Mahant saw them coming, he shot Bhai Dalip Singh with
his pistol while his men cut Bhai Waryam Singh to pieces. They threw their bodies
into kilns where other bodies were also burning. When no Singh with hair could
be seen upto the railway line, the Mahant asked his men to collect all the dead
bodies, pour paraffin and burn them. The body of one Singh was found tied to
a tree and burnt.

At9.15a.m., Sardar Uttam Singh conveyed the news by telegram through
Sardar Karam Singh Station Master to the Governor of Panjab, Commissioner,
Deputy Commissioner, Superintendent of police and Sikh centres. Deputy
Commissioner, Mr. Curry reached at 12.30 p.m. while Commissioner, Mr. King
arrived at 9.30 p.m. They arrested twenty Pathans and locked the Gurdwara.
Sardar Kartar Singh Jhabbar arrived with his squad on the 21st February. The
number of that squad had increased to twenty-two hundred. On the demand of
the leader of the squad, Mr. Curry handed over the keys of the Gurdwara to him.
At 7.30 p.m. on the 22nd February, the bodies of the martyrs were cremated
according to Sikh tradition.

'Zamindara', an Urdu paper wrote in its editorial of the 23rd February, 1921
A.D., “What more proof of the shamelessness of the Muslims is required than
that they have helped the Mahant. O, shameless Muslims, isn't the cup of your
shamelessness and impudence full as yet? You used your guns and swords
against those who went to Nankana Sahib to perform their religious duties. You
are not fit to be called Muslims. You are worse than infidels.”







Happening at Panja Sahib
On the 8th August, 1922 A.D., the police arrested five Singhs for cutting

Acacia wood for langar (community kitchen) from uncultivated land attached to
Gurdwara Guru Ka Bagh. Everyone was sentenced to a fine of rupees fifty and
imprisonment for six months on charge of stealing wood from the land of the
Mahant. Shiromani Gurdwara Parbandhak Committee started an agitation
against this excess of the Government. Mr. B.T., the additional police
superintendent started beating with clubs the Singhs taking part in the agitation.
On the 13th September, the beating was stopped on motivation from Reverend
C.F. Andrews and Singhs were arrested and sent to prisons.

One day a squad of army pensioners led by Subedar Amar Singh Dhaliwal
from Kapurthala state courted arrest. Magistrate Aslam Khan sentenced those
Singhs to imprisonment of two and a half years and a fine of one hundred rupees
each. Those Singhs were boarded on a train from Amritsar to Attak on the night
of the 29th October, 1922 A.D. The train stopped at Rawalpindi on the 30th
October and moved on after change of staff and taking water for the locomotive.
The Sikh community of Gurdwara Panja Sahib on that route got ready food and
drink to serve the Singhs of the squad, took it to the railway station early in the
morning of the 31st October and started waiting for the train to arrive.

The station master told them, The train shall not stop at this station. You
have made these arrangements for nothing.” Bhai Karam Singh replied, “Baba
Nanak had stopped a mountain with one hand. Cannot his Sikhs stop a train ?”
At ten o'clock, seeing the train approaching, Bhai Karam Singh lay on the railway
line. Next to him Bhai Partap Singh, Sardar Ganga Singh, Sardar Charan Singh,
Sardar Nihal Singh, S. Tara Singh, S. Fakir Singh, S. Kalyan Singh and many
other Singhs and Kaurs (female of Singh) squatted on the track. Seeing the Singhs
lying on the track, the driver of the train blew the whistle time and again but
the Singhs did not budge as if they had not heard the whistle at all. The engine
ground the bones of Bhai Karam Singh and Bhai Partap Singh to pulp and the
others suffered injuries. The train stopped. Bhai Karam Singh said to Sangat
(Sikh devotees), “Serve the hungry Singhs in the train first. You can take care
of us afterwards.” The train halted for one and a half hours. The Sikhs served
the Singhs in the train whole-heartedly and then turned to the injured. Bhai
Karam Singh, thirty year old son of Bhai Bhagwan Dass Mahant of Kesgarh Sahib
died after a few hours. On the next day Bhai Partap Singh, twenty-four years
of age, son of S. Sarup Singh goldsmith of Akal Garh, Gu[jranwala attained
martyrdom.

When the train-driver was asked the reason for stopping the train, he replied,
“When the train hit the Singhs lying on the track, vacuum lever dropped out of
my hand and the train stopped. I did not apply the brakes.”







Sardar Kishan Singh
Sardar Kishan Singh belonged to village Birang, district Jalandhar. He was

a Havaldar Major in 2/35 Sikh regiment. He was court martialled for twenty-
eight days on the charge of propaganda against the Government and was
pensioned off. He joined the Akali movement in 1920 A.D. For being a good
preacher, he was made the secretary of the Akali Dal in April, 1921 A.D.

In the Sikh Educational Conference which was held in Hoshiarpur on the
21st March, 1921 A.D., a meeting of revolutionary Singhs was held in which it
was resolved that those responsible for the happening at Nankana Sahib on the
21st February, 1921 A.D., be punished. Sardar Kishan Singh was also present
in that meeting. When warrants of arrest of Sardar Kishan Singh were issued
on the 21st May, he went underground. With a view to stage an armed rebellion,
he started making speeches against the Government at fairs and other
gatherings.

He held a conference at Rurka Kalan in Jalandhar district and named his
preacher group as 'Chakarvarti Jatha' (squad on the move). In August 1922 A.D.,
he started a secret news paper by the name of Babbar Akali Doaba and renamed
their squad as 'BabbarAkaliJatha'. Provoking articles and emotional poems were
given in that news paper. They also printed posters which were pasted on the
doors of the houses of adulators of the Government so that they may mend their
ways failing which they will be punished.

The Babbars finished off Zaildar Bishan Singh, Numbardar Banta Singh,
Subedar Genda Singh, Labh Singh carpenter, Patwari Atta Mohammad, Bishan
Singh Sandhran, Jwala Singh and many other adulators like them. The adulators
stopped moving out of their houses for fear of death due to which the Government
work in courts started to suffer. In order to arrest Babbars, the Government
started harassing those giving them shelter and tempted those helping in their
arrest with rewards. Falling to the temptation, those giving shelter, started getting
the Babbars arrested. In this way, ninety-one Babbars had been arrested up to
the 4th April, 1924 and many had attained martyrdom in the encounters with
the police. Those Babbars who escaped, left Doaba region but they kept on
chastising the adulators as long as they themselves were alive.

Sardar Kishan Singh was one of those Babbars who had refused to take the
help of a lawyer and had said, “We have no faith in the Government. These courts
are mere a facade and deceit.” On the 28th February, 1925 A.D., six Babbars
were sentenced to death, ten were exiled, forty-one were imprisoned ranging from
two months to seven years and thirty-four were released. Six Babbars namely,
S. Kishan Singh, S. Karam Singh, S. Santa Singh, S. Nand Singh, S. Dalip Singh
and S. Dharm Singh were hanged in the Central Jail, Lahore on the
27th February, 1926 A.D.









Happening at Gangsar
At the time of accession to throne on the 25th January, 1912A.D., Maharaja

Ripudaman Singh, after performing the prayer to Guru Granth Sahib, had himself
donned the sword, symbolising authority to rule. He did not get some British
officer to bestow on him the symbol to Govern as was the custom. In his state,
a Singh wearing a sword and black turban could move freely although it was
banned by the British Government. The day of the 20th February was dedicated
to the memory of martyrs of Nankana Sahib in the state of Nabha the
responsibility of which happening lay on the Government. How could the British
Government tolerate such a patriot on the throne ?

The British Government was looking for an excuse to remove him from the
throne. The Maharaja of Patiala abducted a girl named Rajni from Nabha state.
A quarrel arose between those two on account of that girl. Taking advantage of
the opportunity, the British Government dethroned the Maharaja of Nabha on
the 9th July, 1923 A.D., and sent him to Dehradun with a yearly allowance of
three hundred thousand rupees.

There was a great unrest among the people of the state on the dethronement
of the Maharaja. In this connection the Sikhs organised an 'Akhand Path1

(continuous recitation of Guru Granth Sahib) in Gurdwara Gangsar in Jaito
Mandi between 25th to 27th August, 1923 A.D. The police started taking down
the names of those coming to the congregation and threatened those who brought
rations for the'langar'(free kitchen). The devotees kept coming to the Gurdwara
inspite of this type of attitude of the police. On the 27th August, the police
arrested Sardar Inder Singh Maur from the presence of Guru Granth Sahib
without any warrant. The arrest of a Sikh from the presence of Guru Granth Sahib
became a religious matter for the Sikhs. The'Sangat'(Sikh devotees) decided that
a chain of 'Akhand Paths' should be continued as long as the Government does
not stop interference. The Shiromani Committee started sending squads of Singhs
for the 'Akhand Paths' from Amritsar from the 1st September.

The Sikhs took out processions in the Sikh states and the towns of Punjab
on the 9th September, 1923 A.D., to show their resentment against the
interference of the Government. On the 14th September, policemen arrested those
sitting in congregation, attendants and the reciter sitting in attendance of Guru
Granth Sahib from Gurdwara Gangsar. The Shiromani Committee started
sending a squad of twenty-five Singhs daily from Amritsar from the 15th
September. Before the departure of the squad, the Singhs were asked to take
the pledge, “My aim is to restart the interrupted 'Akhand Path’ in Gurdwara
Gangsar and to keep it going in the Gurdwara independently and collectively in
the form of congregation according to Sikh tradition. If in doing so, I have to face
hardship and trouble at the hands of the Government officials, I shall bear all



very politely and without lifting my hand to strike.”
The Government arrested those squads before they reached Gangsar. The

Singhs of the squads were beaten up, kept hungry for two days at a stretch and
let off in the forest of Nabha. On the 13th October, the leaders of Shiromani
Committee and Akali Dal were arrested after declaring the parties as anti-
government. The squads kept on marching to Gangsar as before. The new elected
leaders of Shiromani Committee were arrested on the 7th January, 1924 A.D.
The Government was of the view that the agitation would fail by the arrest of
the members of the committee but contrary to their views the agitation intensified
further.

On the 9th February, 1924 A.D., the first martyr squad of five hundred
Singhs in saffron attire marched from'Sri Akal Takht'. A band preceded the squad
followed by five beloved ones with saffron flags (Nishan Sahib). The palanquin
of Guru Granth Sahib was in the middle followed by the squad of martyrs in
lines of four. This squad was proceeding towards Gangsar reciting hymns,
shouting slogans and holding congregations on the way. The people were serving
the squad with milk, water, sweets and fruits etc. although the Government was
exerting great pressure on people not to serve them.

When the squad reached near Tibbi Sahib on the 21st February, a British
officer said, “Stop, otherwise there will be firing.” The squad kept on moving
forward. The officer ordered to open fire. Firing continued from three sides for
five minutes. Bearing the brunt of fire the squad continued to advance. As firing
stopped, mounted soldiers and police beat the surviving members of the squad,
tied them with ropes and took them inside the fort. Seven hundred Singhs were
arrested that day, about two hundred were injured and one hundred attained
martyrdom.

After the arrest of the squad of martyrs, the rulers of Nabha set up a special
torture chamber in which the leading Singhs were taken and tortured. They were
hung feet up and were hit on the genitals, sticks were thrust in their rectums.
They were kept naked outside in cold. Inspite of these tortures on the Singhs,
every time more Singhs presented themselves for the next squads than were
asked by the Committee. Singhs came from as far off as Canada, Hongkong,
Shinghai to join the squads. After firing on the first squad of martyrs, this'Morcha'
(agitation) became an international movement.

The sixteenth squad of martyrs offìve hundred Singhs started from'Sri Akal
Takht'on the 17th April, 1925 A.D. Before that squad had reached Gurdwara
Gangsar, Sri Malcolm Heely, the Governor of Punjab gave approval to the
Gurdwara Act on the 1 lth July, 1925 A.D. All the'Akalis'(Singhs) were released
on the 27th July. Freedom to hold 'Akhand Path’ at Jaito was obtained after one
year and ten months.


